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Costi n MANOLI U :  Pe 10 februarie 2003, aţi Împlinit 70 de ani. Este un prag 
important În viaţa dumneavoastră sau o aniversare oarecare ? 

Victor R EBENGIUC: E un prag important l a  care mă gândeam cu destu le 
îndoiel i .  N u  ştiam dacă o să- I trec, dacă o să trăiesc până voi  împl in i  această 
vârstă. lată c-am împl init-o şi acest lucru mă bucură, dar mă şi umple de îngrijorări . 

C.M.:  Vă este frică de moarte, de acea trecere care vine inevitabil? 
V.R. :  Frică nu-mi este , pentru că ştiu de foarte multă vreme că vine un sfârşit 

de care nu poţi scăpa. Cum spunea doamna Bu landra :  "Cu toţi o să muriţ i ! " . Cert 
e că acea trecere e d in ce în ce mai aproape. Mă fac că n-o bag în seamă, dar e 
prezentă în străfund_u l gânduri lor mele. Ce şanse de viaţă mai am? Cât mai pot fi 
s igur  că voi t ră i? I n  condiţ i i  normale.  Nu iau în calcu l accidentele sau alte 



întâmplări de genul  acest_?, pe care n imeni nu le poate prevedea. Biologic vorbind,  
cât mai pot trăi? Nu ştiu .  I ncep să am sentimentul că merg călcând pe ceva foarte 
frag i l  ş i  că mă pot prăbuş i ,  că se poate termina totul în orice cl ipă. De-acum pot 
spune cu claritate că sunt bătrân .  Deocamdată, bo l i  g rave n-am avut şi să dea 
Dumnezeu să n-am n iciodată . 

C.M. :  Cum a fost copilăria pentru Victor Rebengiuc? Care sunt amintirile care 
vă urmăresc când vă gândiţi la anii copilăriei? 

V.R. :  Am avut o copi lărie obişnuită de copi l  sărman d in  Bucureşti , într-o 
fami l ie  modestă. Mai am un frate mai mic cu un an. Pări nţi i  noştri s-au despărţit 
când eram foarte mici .  Am fost crescuţi de bunic i i  din partea mamei .  N işte bun ici 
admirab i l i .  Ne mutam dintr-un loc în altu l ,  unde era ch i ria mai mică. Am străbătut 
tot Bucureştiu l ,  de ju r-împreju r, în căutarea unei case cu o ch i rie mai r:rică pentru 
bun ic i  ş i  pentru mama mea, care era funcţionară, dacti log rafă. In preajma 
pensionări i ,  ajunsese şefă de cabinet la M in isteru l Transportur i lor .  Bun ica mea era 
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casnică, iar bunicul meu a făcut mult 
meseri i .  În u ltima vreme, avea un debi 
de tutun pe strada Mihai-Vodă, p 
brevetul unui  invalid de război . Tată 
nostru a murit la Stal ingrad în 1 942 
Beneficiu l  pe care l-am avut de pe u rm 
acestei morţi a fost o pensie de orfan 
de război , pe care am primit-o pân 
când am împlinit 1 8  ani .  Bani care ne 
au ajutat foarte mult să existăm, pentr 
că mama şi bunicul câştigau foart 
puţin .  Ne-am mutat din Delea Nouă î 
Mi l itari , d in  Mi l itari în comuna Roşu, d 
acolo la Chirigiu. De la Chirig iu pe Mihai 
Vodă, apoi pe Sch itu Măgureanu .  
Şcoala primară am făcut-o la "Cuibu l  cu 
barză", pe Ştirbei Vodă. N-am ieşit d in 
Bucureşti decât foarte târziu,  pentru că 
n-aveam unde să mergem. Toţi coleg i i  
me i  plecau la ţară, la bunici ,  la mătuşi ,  
la unchi .  Eu si cu fratele meu rămâ
neam în Bucureşti şi jucam fotbal cu 
minge de cârpă pe macadam. Ne 
jucam de-a soldaţi i .  Eu eram totdeauna 
locotenent şi el sublocotenent. Soldaţi 
n-aveam, dar stat-major aveam. 

C.M.:  Când aţi urcat pentru prima 
oară pe o scenă ? 

V.R. :  Chiar la şcoala "Cuibu l  cu 
barză", când am terminat c lasa a IV-a, 
a fost o serbare, ş i  eu am avut de spus 
o poezie de vreo opt strofe. Am avut 
emoţi i  îng roz itoare. Obsesia mea era 
să ajung la capăt . Nu ştiam dacă 
acolo,  pe scenă, o să mai ştiu tot textu l .  

C.M.:  Ce v-a făcut să vreţi să 
deveniti actor, cum v-aţi hotărât să 
daţi examen la Institutul de Teatru? 

V.R. :  Mi  s-a. sugerat să dau 
examen la actorie .  In 1 948, a fost o re
formă a învăţământu lu i  prin care s-au 
desfiinţat liceele mi l itare de tip mo
narhist. Asa a fost desfi intat si Liceul 
"N icolae Fi l ipescu", care in urma cu
tremuru lu i  d in 1 940 fusese mutat la 
Predeal .  Acolo am fost elev t imp de trei 
an i ,  până la această reformă. Tot 
atunci , în 1 948, au fost înfiinţate şcol i le 
medi i tehnice. Bun ici i si mama m-au 
îndrumat către o astfel

· 
de şcoală,  de 

unde ieşeam calificat într-o meserie şi 



ulterior puteam să dau examen la fa
cu ltate şi să d ev in  ing iner. Pr in  
1 949-1 950, eram elev la Şcoala Medie 
Electrotehnică din Bucureşti când, într-o 
pauză, unu l  d intre colegi i  mei mai mari , 
mi-a zis: "Dumneata ai să joci într-o 
piesă de teatru pe care am s-o pun eu 
aici ,  în şcoală". Era perioada pieselor 
propagand istice pentru )uminarea" 
ţărănimi i ,  pentru ca ţărani i  să devină 
conştienţi de dreptul  lor de a avea o 
asistenţă medicală cal ificată. Am jucat 
în acea piesă, care se chema Ce i s-a 
[ntâmplat Gherghinei, u n  chiabur .  
lmpreună cu doftoroaia satu lu i ,  uneltea 
împotriva "luminări i" poporu lui de către 
partidu l  comunist şi .a îndrumări i po
poru lu i  către medici . lmpreună cu dof
toroaia făceam farmece pentru ca ţără
n i i  să fie bolnavi şi să nu se vindece 
n iciodată. A fost o primă experienţă. Pe 
vremea aceea, existau atenee populare, 
moşten ite d in  perioada i nterbel ică, 
rebotezate cămine cu lturale. La un ast
fel de ateneu popular, un coleg de 
clasă era în ech ipa de dansuri naţiona
le.  Mi-a propus să joc la acel ateneu 
popular din Vitan tot rolu l  unui chiabur, 
într-o piesă intitu lată Hârbul cu leacuri. 
Am fost la o audiţie cu instructorul care 
urma să monteze piesa şi în urma 
acelei probe mi  s-a încredinţat chiar 
rolu l  principal , un doftoroi de această 
dată. După acest spectacol ,  am rămas 
legat de acel instructor, care m-a pu rtat 
pe la diverse atenee populare. Am 
jucat pe Calea Criviţei, la un ateneu 
care se chema "Constantin David", un 
erou al clasei muncitoare, apoi la un alt 
cămin cu ltural ,  "Negul ici" , lângă Liceul 

"M ihai Viteazu l" . Acolo am jucat în 
spectacolu l  cu piesa Nea Nae Învaţă 
carte. Nea Nae era portar la o între
prindere şi era analfabet. Se întâmplau 
o seamă de încu rcături foarte amu
zante, pentru că el nu ştia să citească. 
Am montat eu această piesă pentru 
serbarea de absolvire a scoli i  si a avut 
succes. D i recto rul  şc

.
o l i i ,  

·
domnu l  

Şandru, un om foarte drăguţ, mi-a spus 
să dau examen la institutul de teatru . 



Până atunci eu jucasem doar de plăcere, cu mare bucurie, fără să mă gândesc că 
teatrul ar putea deveni o prefesie pentru mine. Aşa am ajuns să dau examenul la 
teatru , fără prea mare încredere în mine. 

C.M. :  Aţi făcut o pregătire specială cu un profesor de actorie, cum se 
obişnuieste acum? 

V.R. :  La Institutu l  de Teatru se făceau n işte cursuri pregătitoare la care am 
part ic ipat. Am fost la clasa lu i  Radu Bel igan, care venea din când în când . 
Asistentul l u i  era Dan Damian . De asemenea, la ARLUS, casa prietenie i  româna
sovietice, pe strada Batiştei , unde acum e sed iu l  ARCUB, se făceau cu rsuri de 
teatru de către studenţi de la teatru, din anii superiori ,  Stamate Popescu şi 
Gheorghe Crâşmaru , fratele lui Damian Crâşmaru . Am fost şi eu de câteva ori .  
Asta a fost toată pregăt irea. E u ,  însă, aveam ceva experienţă g raţie spectacolelor 
iucate t imp de doi ani la ateneele populare. Eram, într-un fe l ,  o vedetă de cart ier .  
In cartiere!� unde jucasem, lumea mă aprecia,  mă iubea. 

C.M. :  In anii 1950 erau destul de multe locuri la Institutul de Teatru, la actorie. 
Concurenta a fost mare la examenul de admitere? 

V.R. :  Da. În 1 952, au fost în ju r  de 40 de admişi ,  d in care s-au format două 
clase. Eu am intrat printre u lt im i i .  Au fost câteva sute de candidaţ i .  

C.M. :  Când ati Început să jucaţi teatru, v-aţi răspuns la Întrebarea: ce sens 
are această artă pentru lumea În care trăim ? 

V.R.:  Nu mi-am pus deloc acestă întrebare. O făceam dintr-o pornire copilă
rească. Mă jucam. Mă vedeam în fel de fel de personaje, de ipostaze. Era un un ivers 
nou care îmi plăcea foarte mult. La Institutul de Teatru, în primul an de studenţie, am 
fost foarte timorat. Eu nu prea văzusem spectacole de teatru înainte. Fami l ia mea nu 
avea obiceiu l  să meargă la teatru . N-am avut o educaţie în acest sens. Nu-i văzusem 
pe marii actorii ai României :  Manolescu , Bălţăţeanu,  Vraca, Storin ,  Aura Buzescu . . .  
Toţi profesorii erau mari actori ş i  e u  eram foarte speriat. Nu mi-a fost uşor. Aveam 
n işte deprinderi de la căminul cultural , unde lucrasem cu nişte oameni cu o cal ificare 
d iscutabilă. Toate mij loacele pe care le întrebuinţam ca să mă exprim pe scenă au 
fost anulate de doamna Aura Buzescu, profesoara mea de actorie. Mi-a zis: "Cine te
a-nvătat să faci asta? La circ să te duci ! Să nu te văd făcând asa ceva!" A trebuit 
s-o iau de la capăt şi a fost îng rozitor de greu. Nu ştiam ce să fac. Înstructorul de la 
căminul  cu ltural_ îmi arătase ceva şi eu făcusem ca el. Acum, doamna Buzescu nu
mi arăta nimic. Imi cerea ceva ce probabil se găsea în mine. Vroia să vadă dacă în 
mine există_ acele resurse, acea forţă care să mă facă să pot pretinde vreodată că 
sunt actor. Im i  amintesc că trebuia să joc împreună cu Anca Vereşti o scenetă care 
se chema Anul Nou, luată d in  revista "Urzica". Era un fel de pamflet la adresa 
democratiei d in Statele Unite ale Americii Jucam un vames american care avea 
probleme cu Anul Nou, care vroia să intre în America. VameŞul îi punea tot felul de 
întrebări, nu tocmai marxiste, lucru pl in de haz. Când doamna Buzescu spunea -

"Anul Nou pe scenă" - mai bine s-ar fi crăpat pământul ca să mă îngh ită . Aş fi vrut să 
mă volati l izez, să dispar, decât să mă urc pe scenă şi s-o qud pe doamna Buzescu 
zicând: "Nu aşa! Cine te-a-învăţat!? La circ !" Eram disperat! In fine, doamna Buzescu 
a răcit ş i  n-a venit la şcoală timp de o lună. Când a revenit, a făcut o trecere în revistă 
a tuturor scenelor care erau în lucru la clasă. A văzut si sceneta Anul Nou si m-a 
lăudat. Făcusem un salt. Absolut inconştient. Nu ştiu ce

· 
s-a-ntâmplat. Faptul

.
că nu 

mi-a mai făcut n ici un reproş, însemna că pierdusem obişnuinţa vechi lor deprinderi şi 
că descoperisem ceva din ceea ce vroia doamna Buzescu să găsească la mine. 

C.M. :  Ce avea special Aura Buzescu ca actriţă ? 
V.R. :  Pe vremea studenţiei mele, primi i  doi ani erau el iminatori i .  Din cei 20, câţi 

eram într-o clasă, după doi ani am rămas numai opt. Se lucra cu fiecare din cei 20. 



În anul l ,  îmi amintesc că aveam o colegă care trebuia să spună poezia O, rămâi de 
Mihai Eminescu.  Ea o tot spunea şi doamna Buzescu nu era mulţumită . "Monica, 
dragă, nu e bine! Gândeşte-te că ai în faţa ta pe cineva la care tu ţi i foarte mult şi care 
vrea să plece. Şi tu nu vrei să-I laşi să plece şi îl rogi să rămână la tine" . . .  Colega mea 
continua să zice la fel .  La un moment dat, doamna Buzescu a început să spună chiar 
dumneaei poezia: "0, rămâi, rămâi la mine,/ Te iubesc atât de mult!/ Ale tale doru ri 
toate/ N umai eu ştiu să le-ascult" . . .  A spus poezia în aşa fel încât toată clasa a 
îngheţat. Şi după ce a terminat poezia, multă vreme nimeni n-a spus nici o vorbă. 
Deasupra clasei plutea o l in işte u imită. Parcă trecuserăm printr-un loc subl im. Ne 
încărcase de lumină, de bucurie, de fericire! N-am mai trăit aşa ceva de-atunci . A fost 
absolut minunat! Apoi am văzut-o j ucând la teatru . Nu se poate spune în cuvinte cât 
de mare actriţă putea să fie. Ce forţă trag ică avea Aura Buzescu! Ce ulu itoare era! 

C.M. :  Cum era profesoara Aura Buzescu? 
V.R . :  Pentru mine a fost ca o mamă. După pr imul an ,  nu aveam impresia că 

are vreun sentiment aparte pentru mine.  La începutul anu lu i  1 1 ,  când a făcut 
propuner i le pentru repertoriul pe care u rma să-I avem, m-a ales pe mine ca să fi u 
Romeo şi să joc "scena balconu lu i" d in Romeo şi Julieta. Eu până atunci jucasem 
doar comed ie ,  atât la ateneele populare, cât şi în anul 1 de facultate , aşa că am 
fost surprins de propunere. Am lucrat scena împreună cu Gina Patrich i .  Doamna 
Buzescu locu ia într·o casă superbă, aproape de Grădina Icoanei . Obişnuia să 
cheme acasă, unde ne prezenta soţu lu i  e i ,  căru ia î i  spunea Buzescuţu . M-a 
chemat şi pe mine şi pe G ina, ca să-i arate lu i  Buzescuţu "scena balconulu i" . După 
ce am terminat de jucat, i-a cerut părerea soţu lu i  şi îmi amintesc că Buzescuţu 
i-a z is :  "Fata e foarte bună, dar cu băiatu l ăsta ce ai? De ce îl ch inu i?'' Drept 
u rmare, n-am mai prezentat scena la examen,  dar u lterior, în "medal ionul" care i 
s-a făcut doamnei Buzescu la rad io,  ea a jucat şi scena balconului şi m-a invitat 
pe mine să-i dal! repl ica, în Romeo. M-am s imţit onorat. Avea o mare autoritate 
asupra noastră . I ncercam să ne ridicăm la nive lu l  exigenţei sale. E ra foarte justă. 
Prefera să piardă ceva, decât să admită o nedreptate. 

C.M. :  După trecerea anilor, când eraţi de-acum un actor consacrat, au fost si 
momente când părerea profesoarei dumneavoastră, Aura Buzescu, v-a deranjat? 

V.R. :  După terminarea facultăţ i i ,  am jucat în spectacolu l  cu piesa Bunbury (Ce 
Înseamnă să fii onest) de Oscar Wilde, în reg ia lu i  Vlad Mugur, la Teatrul Naţional din 
Craiova. Am fost impresionat când Aura Buzescu a venit la Craiova, la premiera cu 
această piesă, special pentru mine, care eram singurul ei student d in distribuţie .  
Iarnă, zăpadă, frig ,  ger! Pentru mine a fost un gest care nu se poate uita. Şi de-atunci 
a fost la toate premierele spectacolelor în care am jucat, până când s-a prăpădit. 
După fiecare premieră, îmi dădea telefon şi îmi spunea părerea ei ,_ de care am ţinut 
întotdeauna cont. Sigur că uneori nu-mi convenea ce-mi spunea. I n  acea euforie a 
premiere i ,  când coleg i şi prieteni îmi spuneau ce bine a fost, venea doamna Buzescu 
care îmi turna o găleata de apă rece în cap .. "Dragul meu, fi i atent, că acolo faci aşa 
şi nu e bine" . . .  Pe moment, anumite păreri critice pot să deranjeze, dar eu sunt un om 
cu capul pe umeri, mă gândesc la aceste opin i i  şi ţin cont de ele. 

C . M . :  Astăzi sunt actori tineri care declară că În teatru, de la colegii actori, de 
la regizori, _au Învăţat mult mai mult decât ar fi Învăţat vreodată În timpul facultătii. 

V.R. :  I n  teatru nu încetezi să înveti n iciodată. Fiecare rol e o altă scoală .. 
Fiecare reg izor, o nouă facu ltate de actorii3. De la fiecare ai ce învăţa. Cu  fiecare 
rol nou ,  mă aflu în situaţia începătoru lu i .  In momentul când crez! că tu le şti i  pe 
toate , înseamnă că eşti manierizat şi ai ajuns la capătul puter i lor. l ncă n-am ajuns 
acolo unde îmi doresc să ajung.  Mai fac eforturi ,  cât voi mai putea, ca să ajung să 
joc astfe l încât să n-am n im ic să-mi  reproşez. 
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C.M . :  Faceti parte dintr-o promoţie de excepţie, cea a anului 1956, promotia 
care a dat cei mai multi actori de valoare teatrului si filmului românesc În ultimii 
50 de ani si care nu Întâmplător a fost numită promoţia de aur. 

V.R. :  Există un  teatru undeva în eter cu n iste actori extraordinar i .  Dumnezeu 
i-a luat prea repede. Cred că acolo sus, în Rai ,

· 
a fost o criză teatrală.  Dumnezeu 

a avut nevoie de actori buni şi i-a luat. 
C.M. :  Intr-o astfel de companie aţi avut sentimentul unei concurenţe, aţi avut 

senzatia cŞ trebuie să faceţi un efort În plus pentru a vă afirma ? 
V.R. :  I n  t impul facu ltăţi i  exista un fel de concurenţă între cele două clase: 

clasa "Aura Buzescu" şi clasa "N icolae Bălţăţeanu" . A fost întotdeauna o cola
borare.  Aura Buzescu ş i_ N icolae Bălţăţeanu n-au fost lăsaţi să conducă până la 
capăt promoţia noastră. I n  1 955 au fost scoşi d in învăţământ. Astfel că în anu l  IV 
am format o s ingu ră clasă, ce i  care până atunci fuseserăm în două clase separate 
şi am lucrat împreună. Nu m-aş fi gândit vreodată să sabotez un coleg care părea 
să aibă mai mult succes .  Nu ne treceau prin cap asemenea lucruri . Eram coleg i şi 
încercam să facem lucruri bune. Apoi, de-a lungu l  t impulu i ,  toţi s-au afi rmat. 
Pentru actori buni  e loc destu l  întotdeauna. 

C.M. :  Cât de important a fost rolul regizorului Vlad Mugur În formarea 
profesională a promoţiei din care face parte şi Victor Rebengiuc? . 

V.R.: Eu n-am beneficiat de îndrumarea lu i  Vlad Mugur decât în u lt imul an. I n  
primi i  trei ani , Vlad Mugur a fost asistentul profesoru lui Nicolae Bălţăţeanu, l a  clasa 
paralelă. Am lucrat cu Vlad Mugur în anul IV şi apoi la C raiova. Mare pedagog . Un 
regizor cu un simţ psihologic extraordinar, care ştia să te  conducă cu fineţe şi să te 
facă să dai din tine c� ai mai bun. Pentru generaţia din care fac parte,VIad Mugur a 
însemnat foarte mult. I n  actuala stagiune joc la Teatrul Naţional din Cluj în spectacolu l  
Colonelul si păsările, în regia lu i  Alexandru Dabija,  o variantă a piesei Colonelul
pasăre de Hristo Boicev. Colega mea de la Cluj ,  Elena lvanca, mi-a spus că şi pentru 
ea, care joacă în spectacolul cu Hamlet, montat de Vlad Mugur la Naţionalul  clujean, 
întâln i rea cu acest mare om de teatru a fost o binecuvântare. 

C.M. :  La scurt timp de la terminarea facultăţii, aţi ajuns actor al Teatrului 
Naţional din Craiova. Care au fost implinirile acelei perioade de Început În cariera 
dvs. , pe scena craioveană ? 

V.R.: Fiind o promoţie cu tineri valoroşi ,  mulţi am avut propuneri de a juca la 
teatrele din Bucureşti, unde însă nu puteam fi angajaţi fără un an de stagiu în 
provincie. Ministerul învăţământu lui a ajuns la concluzia că am putea da concurs 
pentru admiterea într-un teatru bucureştean, fără să mai facem stagiu l  de un an în 
provincie, cu condiţia să acceptăm repartizarea. La Craiova a plecat un g rup întreg 
împreună cu Vlad Mugur, care a renunţat la cariera universitară. Constantin Rauţchi ,  
Gheorghe Cozorici ,  Sanda Toma, Si lvia Popovici ,  Sanda Băncilă, Dumitru Rucăreanu ,  
Amza Pellea ş i  cu  mine am ales Craiova. Primul spectacol pe  care l-am jucat acolo a 
fost reluarea producţiei de la institut cu Bărbierul din Sevilla de Beaumarchais. Titi 
Rucăreanu era Figaro, eu - Almaviva, Sanda Toma - Rosine, Rauţchi - Don Bartolo, 
Cozorici - Don Basilio. Apoi Vlad Mugur a montat Bunbury după Ce Înseamnă să fii 
onest de Oscar Wilde, într-un decor minunat făcut de W. Siegfried şi costumele 
realizate de Cella Voinescu. Asistenţa de regie - Sergiu Singer. A fost un succes. 

C.M. :  Cum s-a Încheiat episodul "Craiova" pentru Victor Rebengiuc? 
V.R.:  Am plecat la Craiova cu gândul de a mă întoarce la Bucureşti, unde eram 

dorit de Teatrul Naţional. Moni Ghelerter mă prezentase di rectorulu i  de atunci al 
Naţionalulu i  bucureştean, Moldovan. Intre timp, a anunţat concurs Teatrul Municipal 
condus de doamna Bulandra. Mama s-a dus la Beate Fredanov, care fusese 
profesoara noastră în anul IV, şi i-a spus că vrea să mă înscrie la concurs la Teatrul 
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Municipal şi m-a înscris. M-am prezentat la concurs şi doamna Bulandra m-a 
recunoscut pentru că mă văzuse la un examen în anul I I I ,  fi ind invitată de Aura 
Buzescu, care fusese eleva Luciei Sturdza Bulandra .  Am reuşit la concurs, dar n-am 
putut să vin imediat la Teatrul Municipal , pentru că nu m-au lăsat cei de la Craiova. 

C.M. :  Ce atmosferă aţi găsit la Teatrul Municipal "Bulandra"? 
V.R. :  O atmosferă nemaipomenită. A fost şi a continuat să fie unu l  d intre cele 

mai bune teatre din România, dacă nu cumva chiar cel mai bun.  Pe vremea 
aceea, la Teatrul Mun icpal jucau actori mari ca Ju les Cazaban,  Ştefan Ciubo
tăraşu,  Clody Bertola, Fory Etterle, Beate Fredanov, Lucia Sturdza Bulandra şi 
mu lţi alţ i actori foarte bun i .  Naţionalu l  craiovean a făcut un turneu la Bucureşti cu 
Bunbury şi atunci i -am anunţat pe cei de la  Craiova că eu rămân la Bucureşti . 
Când am ajuns la Teatrul Municipal ,  am fost surprins să constat că fusesem deja 
d istribuit în două spectacole: în Nebuna din Chail!ot, în reg ia lui S iegfried şi în 
Omul care aduce ploaia de R ichard Nash ,  prima p iesă pe care a montat-o Liv iu 
Ciulei la  Teatrul Mun icipal .  

C.M.: Cum vi se părea dumneavoastră, ca tânăr actor, Lucia Sturdza Bulandra? 
V.R. :  Lucia Sturdza Bulandra e ra un om de teatru perfect. Ştia tot ce se 

petrece în teat ru .  Nu se mişca nimic în teatru fără şti rea ei. Ca actriţă nu mai e ra 
ceea ce fusese odată, pentru că avea o vârstă foarte înaintată. N u  mai făc�a 
performanţă în creaţie, dar avea o energie extraordinară, e ra foarte prezentă. In  
Nebuna din Chail!ot, eu eram Pierre, un sinucigaş care era salvat de la  înec . Ea îl 
lua sub oblădu i rea ei. La începutul actu lu i  1 1 ,  ea e ra întinsă pe o sofa, eu vro iam 
să o trezesc şi ea, în acea stare de semitrezie,  mă confunda cu iub itu l  ei d in 
t inereţe. După această scena oni rică, când se t rezea, eu îi dădeam mâna şi o 
ajutam să se r idice. La unu l  d intre spectacole, i-am dat mâna şi mă aşteptam s-o 
văd rid icându-se în faţa mea. Când m-am uitat mai b ine,  am văzut-o pe doamna 
Bu landra pe jos. Eu o trăgeam de mână ş i  doamna Bulandra se u ita la mine cu 
ochi mari ,  Sf?eriaţ i ,  îngrijoraţi şi spunea întruna: "U n  moment! Un moment! Un 
moment ! . . .  " . I ntr-o cl ipă de inspiraţie, mi-am dat seama că, dacă o trag,  pot să-i 
scot mâna din umăr, aşa că m-am aplecat, am luat-o de subsuori şi am pus-o în 
picioare . Totu l  s-a petrecut în câteva secunde. Când s-a văzut în picioare , a 
început imediat să joace foarte energ ic,  ca şi când nu s-ar fi întâmplat n imic şi aşa 
a fost până la f inele spectaco lu lu i .  Eu am continuat să dau repl ic i le buimac, 
îngrozit de s ituaţia pe care o trăisem. Nu mi se mai întâmplase aşa ceva. Când s
a lăsat corti na, doamna Bulandra mi-a spus doar atât: "Credeam că n-ai să poţi să 
mă ridici" . Era o persoană pl ină de autoritate ş i  un om foarte cald totodată. Eu 
m-am purtat cu ea foarte normal şi chiar am înd răzpit să mă adresez spunându-i  
în glumă "Copi la mea" şi asta îi p lăcea foarte mu lt .  I n  schimb, dacă simţea că ţ i-e 
frică de ea, î i p lăcea să te sperie. Aveam coleg de teatru un actor şi un  om 
deosebit, Dum itru Onofre i ,  care avea un ll]ic defect de dicţ ie .  Era uşor peltic şi 
muncea enorm ca să-şi corecteze defectu l .  Inainte de spectacol ,  făcea exerciţ i i  de 
d icţie şi spunea textu l  de o mie de ori .  De câte ori îl vedea pe Dumitru Onofrei, 
speriat de apariţia ei, doamna Bulandra î i  im ita puţin defectl,! l  de vorbire.  Des igur, 
în g lumă. Merite le doamnei Bulandra sunt incontestabi le .  Intr-o perioadă foarte 
g rea pentru români ,  Teatrul Mun icipal , care a luat naştere în 1 947, a f i inţat la un 
[l ivel înalt g raţie capacităţi i  organizatorice ş i  personal ităţi i Luciei Stu rdza Bu landra. 
I n  condiţ i i le în care erau obl igatori i p iesele sovietice, ruseşti ş i  româneşti, 
repertori u l  pe care 1 -a avut Teatrul "Bulandra" în an i i  '50 a fost unu l  care poate fi 
i nvidiat de orice teatru azi . 

C.M. :  Tot În primii ani la Teatrul Municipal aţi jucat În Moartea unu i  comis
voiajor de Arthur Miller, În Pâine şi trandafi ri de Afanasi SaiÎnski, În Un strugure în 
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soare de Lorraine Hansberry. Ce considerati a fi foarte important pentru un actor 
la Început de carieră artistică ? 

V.R. :  E important să se bucure de încrederea reg izori lor şi să fie d istribuit .  Să 
aibă această şansă şi apoi să facă tot ce depinde de el ca să justifice încrederea 
care i-a fost acordată. Atitudinea pe care o are faţă de profesie e importantă. 

C.M. :  După aceşti 50 de ani petrecuţi În teatru sau pe platourile de filmare, 
care sunt, după părerea lui Victor Rebengiuc, principalele calităţi care se cer unui 
actor, dincolo de talent? Ce aţi apreciat mai mult la colegii dumneavoastră ? 

V.R . :  Seriozitatea, punctual itatea, coleg ial itatea, creativitatea, c instea faţă de 
partener p� scenă. 

C.M.:  In 1 96 1 ,  Liviu Ciulei a montat  la Teatrul Municipal celebrul spectacol cu 
piesa Cum vă place de Shakespeare, spectacol care a iscat destule controverse 
şi care ulterior a fost considerat ca unul care a marcat o cotitură În spectacologia 
românească ? S-a vorbit despre o reteatralizare a teatrului. Ce avea deosebit acel 
spectacol, cum era din punctul de vedere al celui care /-a trăit din interior? 

V.R . :  Din punctu l  meu de vedere, l ucrur i le au fost s imple.  Jucam un tânăr 
care se îndrăgosteşte şi îşi clamează peste tot i ub i rea. Spectacolu l  era foarte 
d iferit faţă de un alt Cum vă place care fusese montat cu câţiva ani înainte tot la 
Teatru l Municipal . Avea un aer proaspăt. Nu ştiam că avem de-a face cu 
reteatral izarea teatru lu i ,  pentru că nu ştiam cât de neteatral fusese teatrul înainte. 
Eu jucam personaju l  care îmi fusese încredinţat aşa cum îmi ceruse Liviu Ciu le i  şi 
cum simţeam.  Atâta tot. 

C.M.: Liviu Ciulei f1 condus Teatrul Municipal "Bu/andra" timp de zece ani, În 
perioada 1 963- 1972. In acest răstimp şi În anii care au urmat, aţi jucat În multe 
spectacole semnate Liviu Ciulei - Un tramvai numit dorinţă de T. Williams, Play 
Strindberg de F. Durrenmatt, Azi lu l  de noapte de Maxim Gorki, Lungul  drum al zi lei 
către noapte de Eugene O'Nei/1, Furtuna de Shakespeare, O scrisoare pierdută de 
Caragiale; iar după 1 989: Visul unei nopţi de vară şi Hamlet de Shakespeare. E omul 
fără de care teatrul românesc ar fi fost mult mai sărac. Prin ce e aparte Liviu Ciulei? 

V.R. :  E un tip renascentist. Ştie totul despre teatru . E actor, regizor, 
scenograf, l ight-designer. La Hamlet a făcut o pictu ră din lumină.  Liviu Ciu lei 
poate să facă şi muzică de teatru.  E personal itatea care a marcat profund teatrul 
românesc ş i  p rin  felu l  l u i  de a fi . Prin del icateţea lui sufletească, prin modul  cum 
se comportă, p rin civi l itate. E generos ş i  l ipsit de ranchiună. Ca d i rector a adus 
reg izori importanţi să monteze în Teatrul "Bu landra" . Majoritatea d i rectori lor de 
teatru care sunt şi reg izori inviţă d i rectori de scenă mu lt inferiori lor, ca nu cumva 
să f ie concuraţi în vreun fel .  li sunt recunoscător l u i  Liviu Ciu le i  pentru că m-a 
folosit în spectacolele pe care l e-a montat, producţ i i  de referinţă pentru Teatrul 
"Bu landra" şi pentru teatru l românesc. Nu pot u ita nici Pădurea spânzuraţilor, 
fi lmu l  care a luat P remiu l  de reg ie la Cannes, în care am fost Apostol Bologa. 

C.M.:  Care au fost alte Întâlniri importante pentru Victor Rebengiuc? 
V.R. :  Cu Lucian Pinti l ie ,  care m-a d istribu it în Copiii soarelui de M .  Gorki şi 

Revizorul de Gogol. Am lucrat împreună mu lte f i lme. Apoi ,  Radu Penciu lescu , cu 
care am lucrat la Noaptea e un sfetnic bun de A. M i rodan, Vicarul de Rolf Hochuth. 
Am făcut parte d intre actori i care au înf i inţat Teatru l Mic,  prin 1 966-1 967, sub 
conducerea lui Radu Penciu lescu,  autoru l moral al acestei naşteri artistice. Olga 
Tudorache, Leopold ina Bălănuţă, George Constanti n şi cu mine am fost câţiva 
d intre actori i  care au dat viaţă idei lor lu i  Penciu lescu pe scena Teatru lu i  M ic. Au 
fost spectacole importante ca Doi pe un balansoar de Gibson, Richard 11 de 
Shakespeare, Baltagul după M. Sadoveanu ,  Jocul ielelor după Cami l  Petrescu .  
Valeriu Moisescu monta Carag iale ş i  Eugen Ionescu .  A m  jucat în regia lu i  
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Penciu lescu în Tango de S .  Mrozek. Ce d istribuţie avea? ! Olga Tudorache,  Geor
ge Constant in ,  Octavian Cotescu, Flor in Vasi l i u ,  E l iza Plopeanu,  Vai i  Cios şi  Victor 
Rebengiuc.  Spectacolu l  avea şi o încărcătu ră pol itică importantă. Foarte g reu i 
s-a dat "undă verde" . Perioada 1 964-1 972 a fost una senzaţională pentru teatrul 
românesc. La "Bu landra" puneau în scenă Ciu le i  şi Pinti l ie .  La Teatrul de Comedie 
- David Esrig ş i  Lucian G iurchescu . La Naţional - Horea Popescu .  La Teatru l Mic 
- Radu Penciu l�scu , Valeriu Moisescu, Crin  Teodorescu .  Erau zeci de spectacole 
bune, incitante. In acea perioadă fastă, stră in i i  au descoperit teatrul românesc, iar 
reg izori i şi scenografii români au început să lucreze în străinătate. 

C.M.: De-a lungul anilor, aţi lucrat şi cu Andrei Şerban �ul iu Cezar de W. 
Shakespeare), Valeriu Moisescu (Viteazul de Paul Anghel, Ziariştii de A. Mirodan), 
Ioan Taub (Micii burg_hezi de Gorki), Sanda Manu (Luna dezmoşteniţi lor de E. O'Nei/1), 
Mircea Cornisteanu �ntr-un parc pe o bancă de A. Ghelman), Alexandru Toci/eseu �o, 
Mircea Voievod de Dan Tărchilă), Cătălina Buzoianu (Dimineaţa pierdută de Gabriela 
Adamesteanu, Copi lu l  îngropat de Sam Shepard, Petru de Vlad Zografi), Silviu 
Purcărete (Teatrul comic de Car/o Goldoni şi Danaidele), Alexandru Darie (Mephisto 
de H. Gârbea după Klaus Mann), Felix Alexa (Vizita bătrânei doamne de F. Durrenmatt), 
Dragos Galgotiu (Regele Lear) şi, mai recent, cu /uri Kordonski (Unchiul Vanea de 
Cehov) Care sunt spectacole reprezentative pentru Victor Rebengiuc? 

V . R . :  N-aş vrea să scot în evidenţă un spectacol anume sau un rol anume. 
Fie mic ,  f ie mare, orice rol  e important pentru mine.  Nu joc într-un spectacol dacă 
rolu l  e prost, nu dacă e mic. 

C.M.:  Ce Înseamnă un rol bun pentru Victor Rebengiuc? 
V.R . :  E un rol care are viaţă, care îţi dă posibi l itatea să faci ceva, să transmiţi 

ceva spectatori lor .  De exemplu ,  rolu l  Primarului din f i lmul  Balanţa. Un ro l secun
dar, pe care l-am jucat cu mare bucu rie. 

C.M.:  Au existat roluri pe care aţi vrut să le jucaţi si n-aţi apucat? N-ati jucat rolul 
titular din Hamlet. Se spune că orice actor visează s� joace acest personaj- Hamlet. 

V.R . :  N-am visat să joc anum ite personaje .  I ntotdeauna mi-a plăcut să fiu 
suprins de reg izoru l care mă d istribu ie într-un rol la care nu m-am gândit niciodată. 
Am observat că aceia care se gândesc toată viaţa la un rol ratează tocmai când 
au fost distr ibuiţ i în acel rol .  Am avut norocul să joc personaje foarte d iferite. Cu 
cât un rol e mai diferit faţă de cele pe care le-am jucat înainte, cu atât mă 
inte resează mai mult .  

C.M . :  Cum ati trăit momentul interzicerii spectacolului cu Revizorul de Goga/, 
În regia lui Lucian Pintilie, În 1972? 

V.R.:  A fost scos din repertoriu l  teatru lu i  după numai trei reprezentaţ i i .  A fost un 
moment foarte trist. O decizie pr in care puterea comunistă şi-a manifestat autoritatea 
interzicând un spectacol de teatru . Apariţia unui comunicat oficial în ziarul "Scânteia" , 
prin care era interzis Revizorul. Nu se mai pomenise aşa ceva! Doar în Uniunea 
Sovietică se mai întâmplaseră astfel de lucuri . E de neierat să arunci un artist, un 
creator, la coşul de gunoi !  Să condamni un artist la nefi inţă e ceva îng rozitor! Un gest 
care a lovit crunt teatrul românesc şi 1-a îngropat pentru foarte multă vreme. Chiar şi 
azi , cu greu încercăm să ne smulgem din hăul în care am fost aruncaţi .  

C . M . :  Ati avut atât de des succes, pe scenă şi În film. Ce părere aveţi despre 
succes ? 

V.R.:  De fapt, ce înseamnă să ai succes? Să te recunoască lumea pe stradă? 
C.M. :  Cum vă simţiti când lumea vă recunoaşte pe stradă sau În alte locuri 

publice ? 
V.R.:  Ideal ar fi ca actorul să nu fie recunoscut pe stradă. Pe scenă şi pe ecran 

să tie transpus total în personaju l  pe care-I joacă, iar în viaţa particu lară să fie cu totul 
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alt om, de nerecunoscut. Actorul român n-are regimul unui star care circulă în maşini 
cu geamuri fumuri i ,  care nu intră în magazine, nu trece pe la administraţia financiară 
şi nu merge la piaţă. Aşa că un actor român îmbătat de succes e cu atât mai ridicol .  
Apoi e o mare greşeală să vrei să repeţi acelea_şi mij loace, acelaşi gen de roluri ,  
pentru că a i  avut impresia că aşa a i  avut succes. In  acel moment eşti terminat. 

C.M.: Ce părere aveţi despre eşec? A ţi trăit eşecul În cariera dumneavoastră 
de până acum? 
. V.R. :  Eşecul este remediu! împotriva succesulu i .  E un duş rece care te trezeşte. 
In prima variantă a spectacolului cu Azilul de noapte în reg ia lu i  Ciu le i ,  prin 1 960, eram 
puştiul care apare la final , A/ioşa. Pe la jumătatea perioadei de r_epetiţii aveam impresia 
că personaju l  îmi iese, apoi l-am pierdut şi nu l-am mai găsit. I n  urma unui eşec, stai 
şi te gândeşti. Unde am greşit? Ce n-am făcut bine? Care ar fi fost drumul care m-ar 
fi dus la reuşită? E benefic un eşec, cu condiţia să nu vină prea des. 

C.M. :  Există un simţ al actorului care Îi spune că ceea ce a făcut nu e În 
regulă sau doar cronicile nefavorabile sau absenţa succesului de public Îi certifică 
o nereusita ? 

V.R. :  Există momente când ai sentimentul că nu găseşti calea care te duce 
spre o rezolvare a rolu lu i ,  a sarcin i i  pe care o ai sau, d in  contră, cl ipe când simţi 
că ţ i -a ieşit b ine şi constaţi că acest lucru nu întruneşte adeziunea celor care te 
privesc şi care apreciază ceea ce fac i .  

C.M. : In ce măsură viata personală influenţează evoluţia actorului pe scenă ? 
Ziua În care aveti spectacol o petreceti diferit fată de celelalte ? 

V.R. :  Viaţa mea de zi cu zi e în funcţie de programul  meu profesiona l .  Tot ce 
se întâmplă cu mine depinde de profes ia mea. Nu-mi permit să p ierd o noapte 
dacă a două zi am o repetiţie ,  o f i lmare sau un spectacol seara. Nu beau n imic 
a lcool ic în z iua în care am spectacol .  N ici măcar o bere. Nu mănânc lucru ri g rele 
în ziua în care am spectacol sau f i lmez. Lin iştea în viaţa personală,  înţelegerea 
d in  fami l ie sunt foarte importante. Din ferici re , soţia mea, Mariana Mihuţ ,  e o mare 
actriţă. Când m-am căsătorit cu ea, nu ştiam că e mare actriţă. Am descoperit cu 
u imi re pe parcu rs. Am alături un om care înţe lege ce înseamnă să fii actor. 
E adevărat că nu discutăm decât foarte rar despre teatru.  Fiecare !şi gândeşte 
profesia în felu l  său . Acasă ne vedem mai mult de treburi le casnice. Imi reproşez 
şi  astăzi că m-am ferit mult  t imp să joc împreună cu Mariana ,  ca să nu se spună 
că jucăm în fami l ie .  Am văzut însă colegi care nu ezită să joace împreună cu 
soţ i i le lor, chiar dacă nu sunt actriţe mari precum Mariana Mihuţ .  

C.M. :  Sunt actori care sunt de părere că e mai bine să stai, să nu joci, decât 
sa joci Într-un spectacol prost sau Într-un rol care nu ti se potriveşte, care nu te 
pune În valoare. Care e părerea dvs. ? 

V.R. :  E bine să joc i .  Un actor care ştie ce face pe scenă iese întotdeauna cu 
faţa cu rată de pe scenă, chiar dacă spectacolu l  şch ioapătă d in  anum ite puncte de 
vedere. Am refuzat doar roluri le  pe care nu le-am înţeles,  care n-aveau n imic de
a face cu mine .  Trebuie să ai d iscernământ ş i  să-ţi dai seama dacă ţ i  se potriveşte 
sau nu un rol .  Am făcut şi prost i i .  L-am refuzat pe Lucian Pintll ie  de două ori .  
N-am vrut să joc în Prostii sub clar de luna de Teodor Mazi l u .  In  Revizorul am 
repetat un t imp.  Eram Dirigintele postei. Prem iera s-a amânat ş i ,  între t imp,  am 
primit invitaţia de a juca un ro l principal la Teatru l Naţional în Un fluture pe lampă 
de Paul  Everac. Am acceptat pentru că era o ocazie de a câşt iga un ban în p lus 
s i  am ies i t  d in  d istributia Revizorului. . 

C. M . :  În conşti(nta publicului larg, Victor Rebengiuc e prezent gratie 
cinematografiei româneşti. Filme precum Pădurea spânzuraţ i lor ,  Tănase Scati u ,  
Orgol i i ,  De  ce  trag clopotele ,  M it ică? , Faleze de  n is ip sau Moromeţi i  au marcat 
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filmul românesc În ultimii 40 de ani. După '90, Într-o perioadă foarte grea pentru 
industria filmului din România. Aţi jucat În filme precum Balanţa, Cel mai i ubit 
d intre pământen i ,  Prea târzi u ,  Omul z i le i .  In toate aceste filme aţi jucat roluri 
secundare, episodice, care Însă rămân În memoria spectatorului. E mai greu de 
realizat un rol secundar, care să nu treacă neobservat? 

V.R. :  Chiar dacă au fost rolu ri secundare , au fost ro l u ri bune,  care m-au 
stimulat. Trebu ie să ţinem seama şi de faptul că am ajuns la o anumită vârstă ş i ,  
în  general ,  rol ur i le principale sunt a le t iner i lor .  Mai  g reu de imaginat poveşti de 
dragoste cu oameni de vârsta a tre ia .  N u-mi  rămâne decât să regret că 
îmbătrânesc, dar cred că nu îmbătrânesc degeaba . 

C.M. :  Care este partea cea mai fascinanta a profesiei de actor pentru Victor 
Rebengiuc? Part�a de pregăt i re a unu i  spectacol ,  când am ocazia să întâ lnesc un 
reg izor deosebit. l i  mu lţumesc lu i  Dumnezeu că am avut deseori norocul acesta. 
Mugur, C iu le i ,  Penciu lescu, P int i l ie ,  Moisescu ,  Pu rcărete ,  Kordonski şi toţi ce i la lţ i 
au fost nişte un iversităţi pentru mine .  Căutarea, drumul  către un personaj sunt 
fascinante . Apoi ,  urmează specţacolu l .  Eu nu cred însă că lucrul asupra unu i  rol 
încetează o dată cu premiera .  Incerc să adâncesc personaju l ,  să scot la iveală 
nuanţe noi, fără ca acest lucru să altereze concepţia reg izora lă .  

C.M. :  Ce e important pentru Victor Rebengiuc În acest moment? 
V.R. :  Vreau să fiu consecvent cu mine însum i .  Să nu răspund provocări lor 

care vin d in d iverse med i i  pol i t ice. Să am norocul să înţâlnesc oameni de valoare, 
în teatru şi fi lm ,  aşa cum mi  s-a întâmplat până acum . I mi doresc f iu sănătos şi  să 
am putere de muncă. Să fie b ine !  

Cc� HANOULI 


